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 В ЄДНОСТІ – СИЛА НАРОДУ
          ГАЗЕТА ВИХОДИТЬ З 25 СЕРПНЯ 1990 РОКУ

ÁÎÉÊIÂÙÈÍÀ
         НАРОДНИЙ ЧАСОПИС ТУРКІВЩИНИ

Від щирого серця вітаємо із ювілеєм – 70-річчям від
дня народження – добру, щиру, прекрасну душею лю-
дину – Марію Семенівну Гвоздецьку, жительку с. Вовче,
і бажаємо дорогій ювілярці ніколи не хворіти і душею
не старіти, безліч світлих, сонячних і радісних днів, на-

повнених людською пова-
гою, достатком, добром, лю-
бов’ю і Господньою ласкою
та опікою.

Літа цвіли не просто
цвітом,

А проростали у труді,
Дорослими вже стали

діти,
А Ви душею молоді.
Пливуть літа, мов тихі

води,
І вже минає 70,
Хоч як прожитих років

шкода,
Та не повернути їх на-

зад.
Хай щастя панує у Вашому домі
І радість у ньому живе,
Здоров’я міцного і щирої долі
Хай Бог посилає і Вас береже.
З любов’ю та повагою – чоловік Богдан, доньки Ната-

лія з сім’єю, Богдана з сім’єю та син Іван з сім’єю.

В Україні переводять стрілки годинників на зимовий
час, традиційно останньої неділі жовтня. У 2023 році це
буде 29 жовтня, о 4:00 год. Саме в цей час стрілки го-
динника потрібно перевести на одну годину назад.

Не забувайте, що більшість електронних пристроїв  перей-
дуть на «зиму» самостійно, але механічні, або не під’єднані
до Інтернету пристрої, необхідно переводити вручну.

ÃÅÐÎÉ-ÄÅÑÀÍÒÍÈÊ
ÌÈÕÀÉËÎ ÊÓÇ²Â

Знову тривожна звістка з далекого вогняного
Півдня прилетіла на Турківщину. Виконуючи військо-
вий обов’язок, в бою за свободу та незалежність
України, 23 жовтня, неподалік населеного пункту
Вербове, загинув 24-річний житель с. Ясенка Сте-
льова Михайло Кузів.

Ще зовсім молодий, не встиг обзавестися сім’єю, він
став Героєм, пам’ять про якого житиме у серцях зем-

ляків довічно. Наро-
дився у звичній се-
лянській сім’ї. У його по
життєвій біографії –
безтурботне дитинство,
шкільні роки, згодом –
навчання у Турківсько-
му професійному ліцеї,
де здобув фах слюсаря
з ремонту електроус-
таткування. У 2019 році
був призваний на стро-
кову військову службу,
де освоїв спец-
іальність оператора
р а д і о л о к а ц і й н и х
станцій, ракетних
військ та артилерії. В
часі повномасштабно-

го вторгнення російських військ в Україну у січні 2023
року, його було мобілізовано на фронт. Службу прохо-
див у десантно-штурмових військах.

Дивлячись на військове фото Михайла, можна з упев-
неністю сказати, що він був вмотивованим бійцем-за-
хисником, який добре знався на всіх азах і тонкощах
військової служби. Але, на жаль, ворожа куля не оби-
рає… Не оминуло вона і Героя.

У скорботі і жалобі залишилася мама Михайла – Люба,
брат Микола, сестра Марія з сім’єю, односельчани, та
жителі Турківської громади. Свої співчуття рідним вис-
ловив Турківський міський голова Ярослав Паращич.
Згідно його розпорядження, у громаді було оголошено
дводенний траур.

Василь ВАСИЛЬКІВ.

НАЙКРАЩІ БУКЕТИ!
НАЙНИЖЧІ ЦІНИ!

Â ÎËÅÍÈ
ÄÎÐÎÒÈ×

Магазин знаходиться
за адресою: м.Турка,

вул. Міцкевича, 14
(біля старої “Рукавички”).
Òåë.: 0958536373.
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ЩО РОБИТИ З ПОШКОДЖЕНИМИ КУ-
ПЮРАМИ

“Ми зобов’язали наші уповноважені
банки приймати у населення значно по-
шкоджені банкноти гривні. Відповідно до
наших нормативних документів, вони
мають їх передавати на дослідження до
Національного банку. Крім уповноважених
банків, громадяни можуть звертатися зі
значно пошкодженими банкнотами гривні
до підрозділів НБУ в обласних центрах.
Для відшкодування важливо, щоб зберег-
лося не менше 55% купюри”, - розповів -
Строчков.

За його словами, НБУ, під час ухвален-
ня рішення про обмін, спирається на “Пра-
вила визначення платіжних ознак та об-
міну банкнот, розмінних та обігових мо-
нет національної валюти України. Це ба-
зова інструкція для обміну значно пошкод-
жених банкнот гривні. Інструктивний до-
кумент загалом вимагає від заявника на-
дання довідки про пожежу або інший не-
щасний випадок. Але бувають ситуації,
коли достатньо заяви людини, в якій вона

самостійно описує обставини пошкоджен-
ня грошей”, - каже Строчков.

Найпоширеніші випадки ненавмисного
псування грошей нині пов’язані з поже-
жею і водою. Експерти НБУ розділяють
банкноти, які склеїлися або спеклися, і пе-
рераховують їх. Водночас, у Нацбанку ра-
дять людям самостійно цього не робити,
а принести пошкоджені гроші в такому
вигляді, як їх знайшли.

“Тоді, наприклад, ми бачимо з точки зору
характеристик пошкодження, що готівка
була пошкоджена, коли зберігалася однією
групою. В таких випадках зазвичай є шанс
відшкодувати людині практично повну
суму”, - зауважив начальник управління
організації виготовлення і захисту грошей
Департаменту грошового обігу НБУ.

Найбільша сума відшкодування, за сло-
вами Строчкова, - майже півтора мільйо-
на гривень. Цей випадок стався до по-
вномасштабної війни. Гроші перевозили
в машині, яка потрапила в ДТП і загоріла-
ся.

“Готівку нам принесли в обгорілих ко-

робках, в яких її витягли з авто. Банкноти
постраждали не лише від вогню, а й від
піни з вогнегасника. Ми розділяли купюри
десь 15 робочих днів і зрештою обміняли
ці гроші. А найменші компенсовані суми -
одна та дві гривні”, - розповів Строчков.

ЩО РОБИТИ, ЯКЩО КУПЮРУ НЕ ПРИЙ-
МАЄ ТЕРМІНАЛ

Буває, що через термінал не проходить
банкнота, яка вперше потрапляє в обіг
одразу після емісії. Тобто можливі випад-
ки, коли термінали не приймають абсо-
лютно нові, гладенькі купюри без будь-
яких недоліків. Також можуть бути про-
блеми з грошима, які випадково випрали.
Бо термінал, на відміну від людини, поба-
чить люмінесценцію паперу. Справжня
банкнота може мати також інші забруд-
нення, надриви тощо, з якими термінал її
не приймає. Такі банкноти можна принес-
ти до банку - і касир має обміняти їх без
проведення дослідження експертами НБУ.
Бо є певні критерії, за якими банкноти в
обов’язковому порядку вилучаються на
дослідження, і ці випадки до них не нале-
жать.

P.S. Нагадаємо, в Україні продовжу-
ють фіксувати фальшиві купюри. Зде-
більшого вилучені з обігу підроблені
банкноти національної валюти мали
низьку якість та були розраховані на
неуважність громадян і касових прац-
івників закладів торгівлі.

У НБУ пояснили, що робити з купюрами, які не приймає термінал, а
також у яких випадках пошкоджені гривні можна обміняти на цілком нові.
В житті трапляється багато випадків, коли готівка зазнає різноманіт-
них пошкоджень. Проте такі гроші часто можна обміняти. Куди в тако-
му разі звертатися громадянам, розповів Валерій Строчков, начальник
управління організації виготовлення і захисту грошей Департаменту
грошового обігу НБУ.

ÙÎ ÐÎÁÈÒÈ Ç ÏÎØÊÎÄÆÅÍÈÌÈ ÊÓÏÞÐÀÌÈ ²
×ÎÌÓ ÒÅÐÌ²ÍÀË ×ÀÑÒÎ ÍÅ ÏÐÈÉÌÀª ÃÐÈÂÍ²

Сторінку підготувала Світлана БАГАН,
головний спеціаліст відділу спорту, молоді, оборонної, мобілізаційної роботи, цивільного  захисту та взаємодії з

правоохоронними органами Турківської міської ради.

ÏÅÍÑ²ÎÍÅÐÀÌ ÄÀÄÓÒÜ
ÍÀÄÁÀÂÊÓ ÄÎ 840 ÃÐÍ:

Ó ÏÔÓ ÍÀÇÂÀËÈ ÎÑÎÁËÈÂÓ ÊÀÒÅÃÎÐ²Þ ÃÐÎÌÀÄßÍ
В Україні деякі пенсіонери мають право на надбавку

близько 840 гривень. Її виплачують тільки певній кате-
горії громадян – тим, хто має особливі заслуги перед
Україною.

ДОПЛАТИ ЗА ОСОБЛИВІ ЗАСЛУГИ
Як зазначають у Фонді, громадяни, яких нагородили, зокрема

військовими орденами й медалями, можуть претендувати на
доплати, відповідно до закону “Про пенсії за особливі заслуги
перед Україною”. Розміри таких доплат становлять від 20 до
40% прожиткового мінімуму, залежно від виду, а також кількості
нагород. Тобто — від 418 до 837 грн. Нині це стосується і ра-
дянських нагород, і сучасних, які існують в Україні.

Військові, яким надали статус особи, котра має особливі зас-
луги перед Батьківщиною, також можуть розраховувати на доп-

лати. Такими вважають зокрема Героїв України, яким з 2014-го
вручили орден “Золота Зірка”, осіб, нагороджених орденом Бог-
дана Хмельницького трьох ступенів, а також орденом княгині
Ольги трьох ступенів. За такий статус доплачують до пенсії
70% прожиткового мінімуму – 1,46 тис. грн, проте в деяких
випадках надбавки сягають 10 тис. грн. Регулює виплати по-
станова уряду від 2 грудня 2009 року № 1309. З 1 січня 2023-го
розмір таких доплат підвищили з однієї до трьох мінімальних
заробітних плат, тобто з 6,7 тис. грн. до 20,1 тис. грн. Отриму-
вати їх можуть навіть ті Герої України, яким пенсію ще не при-
значили.

ДОПЛАТИ УЧАСНИКАМ УБД
Згідно з чинним законодавством, учасники бойових дій ма-

ють право на додаткові доплати до пенсій. Надбавка становить
25% від прожиткового мінімуму. У 2023-му прожитковий мінімум
дорівнює 2,09 тис. грн., тому нині  розмір цієї надбавки стано-
вить 523 грн. Регулює виплати постанова уряду №656 “Про
встановлення щомісячної державної адресної допомоги до пенсії
особам з інвалідністю внаслідок війни та учасникам бойових
дій”. Загальний розмір пенсії для учасників бойових дій, з ураху-
ванням усіх надбавок, має становити не менше ніж 210% від
прожиткового мінімуму. Тобто йдеться про суму у 4,39 тис. грн.

Доплату надають незалежно від типу пенсії.
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На урочистому відкритті юних спорт-
сменів, представників команд вітали:
начальник Управління молоді та
спорту ЛОДА Роман Хім’як, голова ЛТО

ВФСТ «Колос» Лілія Білінська, актив-
істи спортивного руху Турківщини.

У шестигодинній напруженій бо-
ротьбі переможцями та призерами
стали:

- перетягування канату: Хирів, Біско-
вичі, Ралівка;

- волейбол: ТУРКА, Грабовенсько-
Дулібівська ТГ, Ст. Самбір;

- міні-футбол: Стрілки, Рудки, Доб-
ромиль;

- шашки: АНДРІЙ ЯВОРСЬКИЙ, СО-
ЛОМІЯ КРЕЦУЛ (ТУРКА); Юрій Цика-
ло, Юліана Висоцька (Бісковичі); СТЕ-
ПАН ФАТИЧ, СОФІЯ ДЗЕРИН (БОРИ-
НЯ) усі – на фото;

- теніс настільний: Дмитро Шулєпов,
Тетяна Дрозд (Стрілки); Марта Ле-
вицька, Ростислав Мига (Ст. Самбір);
МАРІЧКА КУЛІКОВСЬКА, ДЕНИС БОН-
ЧУК (ТУРКА);

- шахи: Олена Пронь, Михайло Рах-
вал (Східниця); ЯРОСЛАВ БОЦКО, ОК-
САНА РОГАЧ (ТУРКА); Юрій Нестер,
Данило Пупа (Ст. Самбір);

- гиря: Дмитро Вороняк (Східниця);
Юрій Федоляк (Рудки); Назар Когут
(Стрілки);

- армспорт: Ігор Ситинський (Доб-
ромиль); Микола Загоруйко (Східни-
ця); Назарій Когут (Стрілки).

У загальнокомандному заліку пере-
можцями стали спортсмени Турківсь-
кої громади, срібним призером –
Бісковичі, бронзовим – Стрілки. Також
до фіналу вперше пробилися Добро-
мильчани. Команда Боринської гро-
мади посіла сьоме місце.

Гідну боротьбу нав’язали команди
Східниці, Ст. Самбора, Рудок, Ралів-
ки, Хирова, Грабовенсько-Дулібівської
громади, Нового Калинова. Окрасою
заходу стала команда з черлідингу
Хирівської ТГ – за чудовий виступ та
емоційну підтримку своєї команди.

Організатори вдячні керівникам гро-
мад, відповідальним за спортивно -
масову роботу та вчителям фізичного
виховання.

У суботу, 21 жовтня, на базі Турківського ЗЗСО І-ІІІ ст. (нова школа)
пройшли Треті молодіжні спортивні ігри Львівщини серед територіаль-
них громад (зона «Захід»), організатором яких є Львівська обласна орган-
ізація ВФСТ «Колос», за підтримки Управління молоді та спорту
Львівської ОДА. Участь у них взяли понад 400 учасників (юнаків та дівчат
2007 р.н. і молодші), які представляли 12 ТГ. Змагались спортсмени у
волейболі, міні-футболі, перетягуванні канату, шахах, шашках, на-
стільному тенісу, армспорті, та гирі).

ÒÓÐÊ²Â×ÀÍÈ ÇÄÎÁÓËÈ
ÂÏÅÂÍÅÍÓ ÏÅÐÅÌÎÃÓ

Василь ПОТОЧНИЙ,
начальник відділу спорту, молоді, оборонної, мобілізаційної роботи, цивільного  захисту та взаємодії з правоохо-

ронними органами Турківської міської ради.

ØÊ²ËÜÍÈÉ ÒÓÐÍ²Ð Ó ÍÈÆÍ²É ßÁËÓÍÜÖ²
Нещодавно в с. Н.Яблунька відбувся турнір з волейболу, серед юнаків

та дівчат 2007 р.н. і молодших, у якому взяли участь 6 шкіл Боринської
громади (близько 60 учасників) – Боринський ЗЗСО І-ІІІ ст.; Нижньояб-
лунський ОЗЗСО І-ІІІ ст.; Бітлянський ЗЗСО І-ІІІ ст.; Верхненський ЗЗСО І-
ІІІ ст..; Боберківський ЗЗСО І-ІІІ ст.; Верхньовисоцький ЗЗСО І-ІІІ ст. Ко-
манди були поділені на дві групи, де зіграли між собою за коловою систе-
мою. Кращі з групи виходили до фіналу, другі – боролися за 3 місце.

У фіналі зійшлися дві сильні команди  із сіл В. Висоцьке та Н. Яблунька.
Сильнішими виявилися волейболісти з с. В. Висоцьке.

За бронзові медалі боролися Боринський ЗЗСО з Бітлянським ЗЗСО. Більш
змістовний та технічний волейбол в цьому матчі продемонстрували боринча-
ни.

Нагородження проводили головний спеціаліст молоді та спорту Боринської
громади Роман Дяків та директор Нижньояблунського ОЗЗСО І-ІІІ ст. Василь
Ляхович.

Усі команди-призери та учасники були нагородженні кубками та медалями,
які закуплено за кошти відділу освіти, культури, туризму, молоді та спорту Бо-
ринської селищної ради.

Наш кор.

ЗМАГАЛИСЬ ЛІЦЕЇСТИ
Днями у Турківському професій-

ному ліцеї відбулися змагання з міні-
футболу серед учнів другого кур-
су на першість ліцею.

З кожної групи було відібрано 10
учасників та сформовано команду.
Учні групи 23 ЕГЗ зайняли перше місце
другими стали учні групи 21 ЕВ. Відпо-
відно, група 25АК та 22ЕВ посіли 3-є
та 4-е місце.

А два дні по тому, у ліцеї пройшли
змагання з інтелектуальної гри «Що?-
Де?Коли?» серед учнів І курсу.

Гра складалася з 3-х раундів, по 10
питань у кожному турі. За підсумками
гри, І місце зайняла група 14 ПВ, дру-
гою стала група13 ЕГЗ, третю сходин-
ку посіли учні групи15 АК.

Наш кор.
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Отже, козацькі походи були зраз-
ком військового мистецтва, якому на-
магалася навчитися вся Європа. Ко-
зацький бойовий стрій і швидкі кулі
змушували ворогів тремтіти за морем
і за горами, у полі і на морі. Їх гострі
шаблі викликали у ворогів такий пере-
полох, що грабіжники кидали награ-
боване і швидше рятували свої життя.
Мобільність, прагнення воювати з во-
рогом на його території, мудре коман-
дування – основні причини вдалих ко-
зацьких «вилазок» і серйозних
військових експедицій:

Протягом 1 618 р. проходив неорди-
нарний і знаковий похід запорізьких
козаків під керівництвом Петра Сагай-
дачного на Москву. Він проходив у рам-
ках польсько-московської війни. Праг-
ненням Речі Посполитої було підко-
рення московського царства і приве-
дення до царського престолу короля
Владислава. Проблема лавіювання
між Османською імперією, Московсь-
ким царством і Річчю Посполитою
призвела гетьмана до думки про ви-
користання Московського походу як
демонстрації сили козацтва і налагод-
ження зв’язків з Москвою. Одночас-
но, «татарський синдром» також міг
зіграти роль – Сагайдачний досить
впевнено подолав шлях у Москву, але
в останньому штурмі не підтримав по-
ляків, тому і не планував цього роби-
ти. Абсолютне посилення Варшави
могло стати для України небезпеч-
ним.

Сагайдачний як досвідчений пол-
ітик і військовий діяч постійно підтри-
мував можливості отримати визнан-
ня для козаків і всієї Запорізької Січі.
Тому, коли королевич Владислав по-
чав чергову військову кампанію проти
Московського царства, яка повинна
була привести його на московський
престол, або принаймні захопити
більшу частину царства і отримати
стратегічну перевагу в колонізації пер-
спективних територій і торгових шляхів,
Сагайдачний виступив разом з ним і

привів із собою сорок тисяч козаків.
Похід виявився вдалим для козаків.
Сагайдачний розумів ситуацію, добре
орієнтувався в тогочасній політиці і на-
магався надати козацтву можливості
військового зростання і вдосконален-
ня. Демонстрація сили в Московсько-
му царстві і під час облоги самої Моск-
ви була більш ніж переконливим ар-
гументом для Польщі.

Козацтво формувало свою політику
на великих просторах Східної Європи.
Відкрито виступати проти Польщі Са-
гайдачний не хотів, хоча ця ідея існу-
вала і набирала вагу серед козацтва.
В той момент історична ситуація скла-
далася не на користь Польщі, але і не
на користь козацтва. Османська імпе-
рія наступала з півдня, і протистояти
їй поодинці не могли ні перші, ні другі.
Тому єдиним правильним рішенням
Сагайдачного було узгодження
спільних дій з Варшавою: спочатку
проти Москви в 1618 році, а через три
роки – проти Стамбула. І наслідком
такого військового союзу став порівня-
но тривалий мир на обох фронтах.
Козацтво ж сформувало певний пол-
ітичний резерв довіри і поваги у всій
Європі. А Цецора стала проміжним
між двома великими війнами нагаду-
ванням шляхті про те, що без козаків
Польща не зможе залишатися вели-
кою і впливовою державою.

Навесні коронне військо Речі По-
сполитої на чолі з принцом Владис-
лавом підійшло до м. Вязьма і розки-
нуло табір, очікуючи підходу
підкріплень. Однак ні воїнів, ні грошей
не надійшло, тому й більшість солдатів
покинуло табір. Щоб врятувати коро-
левича і виправити ситуацію,
польський уряд звернувся по допомо-
гу до Війська Запорозького. Після пе-
реговорів, українське командування
під керівництвом гетьмана Петра Са-
гайдачного розробило план майбут-
нього походу. Оскільки за повідомлен-
нями козацької розвідки більшість
московитских військ було націлено на

Смоленський напрямок, то Сагайдач-
ний відкинув польський план, який
передбачав рух козаків від Смоленсь-
ка до Вязьми, натомість обравши
шлях від Путивля прямо на Москву. Для
збереження таємниці гетьман не по-
відомив польську сторону про свій
план. Крім того, була проведена опе-
рація з відвернення уваги московсь-
ких воєвод від південного кордону (у
травні 1618 року в районі Калуги діяв
4-тисячний козацький загін).

В середині червня Сагайдачний за-
кінчив збирати 20-тисячне військо і
розпочав похід. Протягом декількох
тижнів українці захопили Путивль,
Рильськ, Курськ, Лівни, Єлець. Під
останнім до Сагайдачного приєднав-
ся загін, посланий у травні в Калугу. По
дорозі він захопив міста Лебедин, Ско-
пин, Ряжськ. Одночасно спроби Вла-
дислава (військо якого збільшилося
до 25 тис.) захопити Можайськ не дали
результатів.

Поповнивши свої сили і визначив-
ши через посланців місце зустрічі ук-
раїнського та польського військ у Ту-
шино, український полководець про-
довжив похід. Був захоплений Шацьк,
однак під Михайловим козаки зазна-
ли першу невдачу. Запорізький аван-
гард в 1 тис. чоловік, на чолі з полков-
ником Милостивим, мав вночі захопи-
ти місто. Однак цей план зірвався, і
Сагайдачний був змушений перейти
до звичної облоги. Через десять днів
Михайлов був захоплений. В районі
Серпухова запорожці зустрілися з
московським військом Д. Пожарсько-
го (шанованим донині росіянами).
Однак російські ратники при першій
сутичці з козаками розбіглися.

Потім проти запорожців виступив
новий воєвода Г. Волконський. Він
намагався перешкодити гетьманові
переправитися через Оку поблизу Ко-
ломни. Однак Сагайдачний швидко
оминув місто і перейшов Оку вище,
здолавши при цьому московитський
опір. Відправившись Коширським
шляхом, запорожці вже 17 вересня
були в Бронниці поблизу Донського
монастиря. Росіяни спробували розг-
ромити Сагайдачного, виславши про-
ти нього військо на чолі з Бутурліним.
Однак український полководець не-
сподівано атакував московські полки
на марші й ущент їх розбив. Після цьо-

²ÑÒÎP²ß, ßÊY ÏPÈÕÎÂÓÂÀËÈ
Â²Ä ÍAÑ ÑÒOË²ÒÒßÌÈ:

Пoхід Сагaйдачного на Моcкву
Про неабияку тактичну і стратегічну майстерність українських бо-

гатирів-воїнів нагадує московський похід Сагайдачного 1618 року. Похід
руських витязів виявився вдалим і швидким. Захопивши багато фортець,
міст, козаки просувалися до Москви. І навіть взяли її в облогу. На жаль,
московському командуванню від перебіжчиків стало відомо про розта-
шування військ і штурм не відбувся. Сагайдачний повернувся на Січ, а
Московія була змушена укласти перемир’я, відоме як Деулинське.
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го Сагайдачний перейшов у Тушино,
де 20 вересня з’єднався з Владисла-
вом. Тим часом окремі загони козаків
захопили міста Ярославль, Переяс-
лавль, Романів, Каширу і Касимов.

У вересні 1618 року українські та
польські війська, під проводом геть-
мана П. Сагайдачного та Я. Ходкеви-
ча, взяли в облогу Москву. Військо Са-
гайдачного стояло перед Арбатськи-
ми воротами Земляного валу і готува-
лося до штурму. Однак штурм Арбатс-
ких воріт 1 жовтня 1618 був украй не-
вдалим тому, що польська шляхта не
збиралася битися на смерть, до того
ж двоє найманців – французьких інже-
нерів – перебігли через несплату
платні на сторону москалів і переда-
ли їм плани атакуючих. Переговори
велися в селі Деуліно недалеко від
Троїце-Сергієвої лаври. 1 грудня 1618
було підписано так зване Деулінське
перемир’я. Владислав відмовився від
своїх прав на московський престол. За
цю відмову Польща отримала біло-
руські та українські землі, які до цьо-
го були під владою Москви – Смо-
ленську, Чернігівську та Новгород-
Сіверську, всього 29 міст. В кінці 1618
– початку 1619 закінчилася грома-
дянська війна на Московії, яка трива-
ла 15 років. Військо Сагайдачного
повернулось в Україну через Болхов –
Орел – Севськ.

Протягом трьох місяців козаки по-
долали понад 1200 км (поляки в цей
час пройшли 250 км, без серйозного
опору, і не взяли жодної фортеці).
Згідно з дослідженнями Гуржія і Кор-
нієнка, українські полки рухалися з
середньою швидкістю 15 – 20 км на
добу, в 6-8 разів швидше, ніж поляки,
в 2-3 рази – ніж європейці.

ПІДКОРЕНА МОСКВА І ЗАВЗЯТІСТЬ
ГЕТЬМАНА САГАЙДАЧНОГО

Петро Сагайдачний – випускник
славної Острозької академії (в ті часи
на Московії вузів не існувало) самий
незручний історичний персонаж для
російської історії і політикуму, так як
його не можна звинуватити в тому, що
він дав присягу цареві, як Мазепа чи
Виговський, а потім порушив її . Не
можна звинуватити в тому, що він був
поганий полководець або флотово-
дець, що він не стояв на сторожі пра-
вослав’я, що він був неуком, і навіть
не можна перекрутити про нього істо-
рію, тому ми і знаємо про цю людину
так мало.

Проте його похід на Москву офіцій-
на російська історія висвітлює як зрад-
ницький напад поляків та українців,
під командуванням гетьмана, але ось
тільки кого ж все-таки зрадили не зга-
дується. Зате героїчна оборона від
переважаючих сил противника, якщо
і описана, то дуже докладно.

Так ким же все-таки була ця люди-
на і в чому його заслуги перед своєю

країною? Регулярне вторгнення татар
супроводжувалося знищенням міст і
сіл, а також масовим полоном ук-
раїнців, і, звичайно, для протидії по-
трібна була інша чітко організована
військова сила. Ось тут і знадобився
талант Петра Сагайдачного, якого ко-
заки і обрали своїм ватажком. Він роз-
робив стратегію збройного опору
ханським ордам і турецьким
військам, і запорожці почали успішні
сухопутні і морські походи.

Отож, не будемо вдаватися в біог-
рафію, а ось основні його перемоги:

- 1605 рік – козаки Сагайдачного
захопили Варну і спалили її;

- 1608 рік – захопили Перекопську
фортецю також зруйнувавши її;

- 1609 рік осінь – на 16 чайках увій-
шли в гирло Дунаю і напали на ту-
рецькі міста Ізмаїл, Кілію, Білгород;

- 1615 рік – на 80 (!!!) чайках
підійшли до Константинополя і на
очах турецького султана спалили
гавані Мізевіі і Архіоку. Турецький
флот наздогнав козаків, але козаки
перемогли турків і захопили в полон
їх адмірала (на той час у Росії-Мос-
ковії про флот навіть не мріяли, тим
більше про Чорноморський. Тому,
флотилія Запорізької Січі в ті часи
вважалася не тільки одним з най-
сильніших флотів Європи , а й одним
з найбільш грізних в Чорному морі);

- 1616 рік – Битва на 40 чайках 2000
козаків з турецьким флотом в
Дніпро – Бузькому лимані. Перемога
козаків і захоплення 15 галер. Після
цього похід до Анатолійського узбе-
режжя. Напали на Синоп, захопили
фортецю, знищили турецький гар-
нізон і ескадру. Руйнування Трапезун-
да;

- 1616 рік – захоплення Кафи (Фео-
досії) – найбільшого невільничого
ринку та звільнення тисяч не-
вільників. Знищення 14-тисячного
гарнізону і великої ескадри;

- 1618 рік – Козаки увійшли у Стам-
бул, убили 6 тисяч турків, захопили
велику кількість полонених і спали-
ли половину міста.

Правителі Анатолії та Балкан звер-
нулися до турецького султана з пети-
цією про допомогу – інакше вони бу-
дуть змушені визнати владу козаків.
Султану довелося збирати нараду з
союзними державами для обговорен-
ня плану дій проти козаків. Зі свого
боку Сагайдачний з військом запор-
ізьким приєднався до антитурецької
коаліції разом з Персією, Францією,
Польщею, Ватиканом, Абхазією,
Мінгрелією та Грузією. Про це офіцій-
на історія Російської Федерації (як
раніше і СРСР) замовчує, тому, що по
її версії України ніколи не було, і з нею
ніхто не рахувався, але, як ми бачи-
мо, все було якраз навпаки. Цей же,
1618 рік, Сагайдачний разом з

Польщею, вступає у війну з Росією,
адже в Чорному морі всіх турків він
розгромив, і, звичайно, їм потрібно
дати час нагуляти сальця, а в московії
козаки ніколи не були, і негоже таким
грізним воякам не обкласти царя Мос-
ковського контрибуцією до самого
Китаю. Ось зібравши 20 000 військо,
що не послухавши польського плану,
рушило прямо на Москву, захопивши
по дорозі Путивль, Рильськ, Курськ,
Єлець, Лебедин, Скопин, Ряжськ,
розрізаючи простір між Курськом і
Кромами. Під Ельцом Сагайдачний
прихоплює московське посольство,
яке везе хабар кримському ханові в
30 000 рублів – з царської скарбниці,
захопивши в страшну козацьку нево-
лю 50 татар конвою. В районі Серпу-
хова козаки зустрілися з військом По-
жарського, яке розбіглося при першій
же сутичці. Москва виставила наступ-
ного геніального воєначальника,
яким виявився Гришка Волконський,
планом якого було перешкодити ко-
закам переправитися через Оку, але
Сагайдачний не став йти напролом, а
переправився вище за течією, швид-
ко придушивши війська противника. У
Росії люди ніколи не закінчуються,
третім полководцем виявився Бу-
турлін, якого Сагайдачний здолав са-
мостійно, з’їздивши булавою по чере-
пу (військо його було швидко розби-
те). І вже в кінці вересня козаки сто-
ять під Арбатськими воротами Моск-
ви, обіймаючись з братніми польськи-
ми військами.

Але тут вступає в справу його ве-
личність випадок, Сагайдачний почав
похід не в найвдаліший час, коли
«Жнеці жнуть» в серпні, і навіть не
дивлячись на швидкість колонізації
Московії, він стояв там уже напере-
додні зими. Можна було б і осаджува-
ти, але для цього потрібні гроші і ба-
жання поляків, якого на той час у них
зменшилася, та й Москва запропону-
вала хороші відкупні, тому тут же було
підписано, так зване Діулінське пере-
мир’я. Ось такою випадковістю як
московський клімат це місто і зобов’-
язане своєю «непокорімостью», якщо
б Сагайдачний пішов не в серпні, а по-
чекав до весни, цілком ймовірно, істо-
рія, та й доля Московії, була б зовсім
іншою.

P.S. Як би зараз не применшували
України, якої для росіян ніколи не
було, як не було для гомосовєтікус і
української мови, як і нашої історії, яку
розробив австрійський генштаб, нам,
українцям, є чим пишатися, тому що
історії нашої країни може позаздрити
більшість, головне, що нам її слід
відроджувати і пропагувати.
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У ЄДНОСТІ – СИЛА!
Уже не вперше у Завадівській гімназії імені Івана Сакаля відбувся благодійний “Осінній ярмарок” на підтримку

Збройних Сил України. Ярмаркували весело, яскраво, неймовірно дружно, та надзвичайно смачно. Чого тут
тільки не було… Під час заходу було зібрано 30400 гривень. Кошти передано волонтерці Ользі Кольганович-
Павлик. За них придбають дрон «MAVIC-3» для ІІІ батальйону 80 ОДШБ. У цьому підрозділі несе службу житель
с.Завадівка Любомир Павлик.

Організатори ярмарку щиро подякували всім учням, батькам, що приклали чимало зусиль та витратили немало часу
для приготування домашніх смаколиків; учителям, гостям, жителям села – за участь у благодійному заході.

«Разом ми – сила! Добро, яке ми робимо для нашого війська, обов’язково повернеться для України перемогою», –
написали у соцмережах організатори ярмарку.

Треба віддати належне, що як Завадівська
гімназія, так і жителі села, активно волонтерять
з початку повномасштабного вторгнення рос-
ійських військ в Україну. Зрештою, як і в час АТО/
ООС, ця громада була не байдужою до проблем
Збройних Сил України, а відтак до нашої
спільної мети – Перемоги. Цей старостинський
округ та села, що належать до нього, направду
заслуговують уваги. З них можна, та навіть тре-
ба брати приклад. Вдало організований і про-
ведений захід та волонтерське життя у За-
вадівці загалом позитивно оцінив Турківський
міський голова Ярослав Паращич: «Тут живе
високий дух патріотизму, любов до України і праг-
нення Перемоги. Школа, влада і громада пра-
цюють в одному руслі і заслуговують на велику
похвалу», – сказав очільник громади.

Василь ВАСИЛЬКІВ.

«ÏËÀ×Å ÑÂ²×ÊÀ, ÏËÀ×Å ÍÅÁÎ, ÏËÀ×ÓÒÜ ËÞÄÈ...
² Â²Ä ÁÎËÞ ÐÂÅÒÜÑß ÑÅÐÖÅ ÍÀ ØÌÀÒÊÈ...»

Під таким гаслом у неділю, 22 жовтня, у Завадівській гімназії імені
Івана Сакаля відбулося відкриття меморіальної дошки в пам’ять про
Героя Михайла Сакаля, який загинув 15 жовтня 2022 року, під час ви-
конання бойового завдання, у населеному пункті Стельмахівка Лу-
ганської області, захищаючи незалежність, суверенітет і територі-
альну цілісність України. Пам’ятну таблицю встановили на фасаді
школи, поряд із такою ж, яка була освячена раніше, на честь рідного
брата, морського піхотинця – Івана.

«У свої 27 років Михайло став взірцем для усіх нас. У молодому віці він
здійснив найвищий вияв любові. Бо для Бога немає більшої любові, аніж та,
коли своє життя віддаєш за друзів своїх. Михайло Сакаль загинув за кожного
з нас. Він понад усе любив Україну. Ідучи на фронт і маючи військовий досвід,
поклявся відімстити загарбникам-московитам за брата. І обіцянку виконав,
хоч і ціною власного життя. У невимовній скорботі та смутку, брати-Герої
залишили батьків, та ще світлу пам’ять і добрий спомин для односельчан»,
– наголошували під час відкриття меморіальної таблиці виступаючі: Туркі-
вський міський голова Ярослав Паращич, Завадівський староста Олег Пав-
лик.

Окрім них, на урочистій церемонії відкриття були присутні рідні, друзі за-
гиблого, педагоги та учні Завадівської гімназії імені Івана Сакаля, жителі
села. А право зняти полотнище з пам’ятної дошки було надано батькам
Героя – Володимиру Йосиповичу та Руслані Володимирівні. Освятив її місце-
вий парох о. Іван.

Учасники заходу поклали квіти до меморіальної дошки братів Михайла та
Івана Сакалів і низько схилили голови на знак великої шани та вічної пам’-
яті.

Місцева громада, педагоги школи працюють над тим, щоб освітній заклад
носив імя не лише Героя Івана Сакаля, а і його брата Михайла. Також і вулиця, яка була перейменована на честь Івана,
мала назву Героїв Братів Сакалів.

Василь ВАСИЛЬКІВ.
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80 років тому, у ніч проти 5 вересня 1943 року сталася
дуже важлива й цікавенна, з точки зору історика, подія. До
робочого кабінету Сталіна було запрошено трьох давніх
агентів НКВС, митрополитів РПЦ Сергія (Страгородсько-
го), Алексія (Симанського) та Миколу (Ярушевича). Кремл-
івський володар розмовляв з ними надзвичайно ласкаво:
чого хочете, які проблеми, чим вам допомогти? Може вам
резиденцію виділити? Обирайте, яку. Може автомобілі
потрібні? Продовольство? Може, грошей підкинути?

І тут, ніби поміж іншим, митрополит Сергій, який був Пат-
ріаршим місцеблюстителем, попросив: а чи не можна було
б обрати патріарха? Як-не-як, аж 18 років після смерті
Тихона церква без патріарха. Від такого нахабства архіє-
реї, Алексій та Микола, напевне, аж зіщулилися переляка-
но. Але… Але Сталін несподівано цю ідею підхопив. А
дійсно, чом би й ні? Гарна ідея. Проводьте архієрейський
собор, обирайте патріарха. А ми допоможемо, чим змо-
жемо. Грошима, транспортом, резиденціями…

Митрополити, Алексій та Микола, були шоковані таким
поворотом. Адже саме Сталін довго й уперто знищував
церкву. Сталін відправив на той світ сотні митрополитів та
єпископів і десятки тисяч звичайних священників; Сталін
закривав храми тисячами, або перетворюючи на свинар-
ники і овочесховища, або просто руйнуючи. А тут… Що таке
у лісі здохло? А Сталін не вгамовується, питає скільки часу
потрібно, аби зібрати Собор. Архієреї були хитрими й дос-
відченими лакизами, давно працювали на НКВС, навчи-
лися вгадувати бажання кураторів.

Відчули, що хазяїн хоче, аби швидше. Тому попросили
для організації та проведення собору лише один місяць.
Головна перепона – багато єпископів сидять у концтабо-
рах по всій країні. Треба їх знайти, а шлях з Магадану до
Москви не близький… І тут Сталін шокував їх знову: місяць
– то занадто. Треба, товариші митрополити, виявити
більшовицькі темпи. Так і сказав – більшовицькі. На все –
про все даю вам три дні! І тут-таки наказав присутнім при

розмові своєму заступнику Молотову та наркому держав-
ної безпеки Меркулову – надати необхідну допомогу. Зок-
рема виділили й необхідну кількість швидкісних воєнних
літаків, якими єпископів мали з далеких, загублених у тайзі
концтаборів терміново до москви доправити.

Митрополити – Алексій та Микола – хоч і були агентами
радянських спецслужб, але все ж не знали, що за кілька
годин до цієї зустрічі, у Кремлі, Сталін таємно і без прото-
колу, але у присутності начальника Управління кадрів ЦК
ВКП(б) Георгія Маленкова, наркома внутрішніх справ Лав-
рентія Берії, та керівників НКДБ зустрівся із Сергієм (Стра-
городським) у себе на дачі. Саме там Сталін і оголосив
патріаршого місцеблюстителя пропозицією у якомога ко-
ротший термін обрати патріарха. І що політбюро ЦК ВКП(б)
з кандидатурою патріарха визначилося. Ним має бути він,
Сергій. А наступна зустріч у Кремлі була звичайною виста-
вою, на якій ініціатива фактичного відновлення патріархії
мала виходити буцімто від Сергія.

Архієреї, за допомоги чекістів, більшовицькі темпи про-
демонстрували. Собор відбувся 8 вересня 1943 року. Ну,
як Собор… Одна назва. Не назвеш Собором зібрання
лише 19 (включно з тими трьома, шо про них йшлося вище)
архієреїв. Сергія (Страгородського) теж обрали по-більшо-
вицьки – відкритим голосуванням – і одностайно. А ми
спитаємо себе: куди так гнав коней Сталін? Навіщо йому
були оті “більшовицькі темпи”? Історики наші кілька пояс-
нень вигадали. І що хотів вождь таким чином народ задоб-
рити, щоб той краще з німцями воював (у 1941 та 1942 не
хотів, до Сталінграда та Курської битви не хотів, а тут рап-
том приспічило); і що хотів західним союзникам догодити
(наче це потрібно було – ленд-ліз ті гнали давно, й у вели-
чезних кількостях)…

Усі ці пояснення купи не тримаються. Справжня причи-
на в іншому. На жовтень 1943 року у Москві було заплано-
вано конференцію керівників зовнішньополітичних
відомств США, Великобританії та СРСР, яка, у свою чергу,
мала підготувати зустріч, Рузвельта, Черчилля і Сталіна в
Тегерані. А на тій зустрічі окрім всього іншого, готувалися
таємні переговори Сталіна та Рузвельта щодо післявоєн-
ного перерозподілу світу. Сталін претендував на чорно-
морські проливи, вплив на Туреччину, Грецію та дещо ще.
А що це за землі? Правильно: це колишня територія
Візантії. От що потрібно було Сталіну – “візантійський спа-
док”. І відновлення патріархії було важливим кроком на
цьому шляху. Так постала, по суті, нова патріархія. Радянсь-
ка. Сталінська. Яка почала вірою й правдою служити справі
розповсюдження комунізму по всьому світу. Вона існує й
досі – сталінська патріархія, тільки вже не комунізм, а “Рус-
ский мир” просуває. З часів Сталіна це вже навіть і не цер-
ква, а лише політичний інструмент.

Павло БОНДАРЕНКО.

ПОДІЯ, ЩО СТАЛАСЯ 80 РОКІВ ТОМУ
Днями Верховна Рада України, після тривалих дискусій і суперечок, нарешті спромоглася прийняти у першо-

му читанні законопроект, який нібито дає старт заборони УПЦ (слід читати московський патріархат). На-
справді ж, якщо цей нормативний документ не буде вдосконалено під час другого читання, то заборона три-
ватиме довго і може бути безперспективною. Найперше тому, що в процедурі забарони потрібно буде вста-
новити, що УПЦ має стосунки з росією, а вже потім суд прийматиме рішення про заборону. А знаючи, які у нас
суди, вердикт може бути абсурдним.

З огладу на те, що тема УПЦ сьогодні надзвичайно актуальна,  чимало священників та єпископів відверто
перейшли на службу росії, ставши агентами ФСБ, друкуємо допис про події 80-річної давності для тих, хто
хоче і здатний думати. Багатьом цей допис можливо відкриє очі. Подаємо мовою оригіналу:
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– матеріали рекламного характеру.

ÑÏ²Â×ÓÂÀªÌÎ
Відділ освіти, культури, туризму, молоді та спорту Турківської

міської ради та об’єднана профспілка працівників освіти та на-
уки сумують з приводу передчасної смерті багаторічного дирек-
тора Присліпської гімназії, вмілого педагога та наставника Мико-
ли Степановича Бліхаря та висловлюють щирі співчуття дру-
жині – Галині Миколаївні Бліхар – та дочці – Галині Миколаївні
Крецул, рідним та близьким покійного.

Педагогічний колектив Присліпської гімназії сумує з приводу
передчасної смерті колишнього директора, вмілого наставника
та керівника Миколи Степановича Бліхаря та висловлюють щирі
співчуття дружині – Галині Миколаївні Бліхар, дочці – Галині
Миколаївні Крецул, та всій родині.

Техпрацівники Присліпської гімназії сумують з приводу перед-
часної смерті колишнього директора, надзвичайно доброї та щирої
людини – Миколи Степановича Бліхаря та висловлюють щирі
співчуття дружині – Галині Миколаївні Бліхар – та дочці – Га-
лині Миколаївні Крецул, а також всій родині.

Учні Присліпської гімназії та їхні батьки сумують з приводу
передчасної смерті колишнього багаторічного директора, вміло-
го педагога та доброго односельчанина Миколи Степановича
Бліхаря та висловлюють щирі співчуття рідним і близьким
покійного.

Директори навчальних закладів Турківської громади сумують
з приводу передчасної смерті колишнього директора Присліпської
гімназії, доброго колеги, для молодих керівників – наставника
Миколи Степановича Бліхаря та висловлюють щирі співчуття
рідним і близьким покійного.

Колектив Вовченського ЗЗСО І-ІІІ ст. сумує з приводу смерті
колишнього директора Присліпської гімназії Миколи Степанови-
ча Бліхаря та висловлює щирі співчуття рідним та близьким
покійного.

Колектив Карпатської гімназії ім. Михайла Іваничка вислов-
лює щирі співчуття учителю-пенсіонеру Михайлу Степановичу
Кізюру з приводу тяжкої втрати – трагічної загибелі сестри –
Катерини Степанівни Сович.

РОЗПОРЯДЖЕННЯ
Код ЄДРПОУ 04056026

         23.10.2023                  Турка № 164 - ОД

Про початок опалювального
сезону 2023/24 років

Відповідно до пункту 20 частини 4 статті 42 Закону Украї-
ни «Про місцеве самоврядування в Україні», Правил на-
дання послуг з централізованого опалення, постачання
холодної та гарячої води і водовідведення, затверджених
постановою Кабінету Міністрів України від 21.07.2005 року
№ 630 (зі змінами), на виконання пункту 4 розділу 10 Пра-
вил підготовки теплових господарств до опалювального
періоду, затверджених наказом Міністерства палива та
енергетики України та Міністерства житлово-комунально-
го господарства України від 10.12.2008 року № 620/378
(зареєстровано у Міністерстві юстиції України 31.12.2008
року № 1310/16001),

З О Б О В ‘ Я З У Ю :
1. Встановити початок опалювального сезону 2023/24

років для:
- Турківської гімназії №1 імені Олександра Ільницького

та Комунального некомерційного підприємства «Турківсь-
ка центральна міська лікарня» Турківської міської ради –
з 24 жовтня 2023 року;

- бюджетних установ Турківської міської ради, населен-
ня та інших категорій споживачів – з 30 жовтня 2023 року.

2. Відділу містобудування, архітектури, житлово-кому-
нального господарства та енергетики міської ради
(Юдицький П.Л.) подати інформацію щодо початку опалю-
вального сезону 2023/24 року, в департамент паливно-
енергетичного комплексу, енергоефективності та житло-
во-комунального господарства Львівської обласної
військової адміністрації.

3. Редактора газети «Бойківщина» – Васильківа В.В., ди-
ректора студії місцевого радіомовлення «Карпатський
гомін» – Васильків О.І. оприлюднити розпорядження в
місцевих засобах масової інформації.

4. Контроль за виконанням розпорядження покласти
на заступників міського голови, відповідно до розподілу
функціональних обов’язків.

Міський голова Ярослав ПАРАЩИЧ.

ÇÀ ÒÐÀÍÑÏÎÐÒÓÂÀÍÍß ÃÀÇÓ ÌÎÃËÈ ÍÅ ÏËÀÒÈÒÈ
Останнім часом у мережі Інтернет розганяють інформацію, що нібито споживачам газу повернуть кошти,

заплачені протягом двох останніх років за транспортування. Наївні громадяни піддаються спокусі, та й навіть
повірили у такий жест доброї волі.

Насправді ж – це черговий обман та маніпуляція. Ті, хто розуміється на газових питаннях, кажуть, що велика частина
жителів Турки могла не платити за, так зване транспортування, адже міські газові магістралі, в переважній більшості,
будували за власний кошт. Відповідно, вони їм мали б належати. Але тодішня міська рада, нібито порадилася з грома-
дою, і вирішила передати їх «Львівгазу», таким чином позбавивши містян газомагістральної власності. Якби газопрово-
ди у загальний спосіб були закріплені за жителями відповідних вулиць, то вони лише б укладали з газовиками угоди на
їх обслуговування, і про ніяке транспортування не було б і мови. Логічно все виглядає правильно. А як у законодавчому
полі, можливо, роз’яснення дадуть фахівці. Містянам це було б цікаво.

Василь ВАСИЛЬКІВ.




